

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်
ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်
တောင်ကြီးမြို့



ရှမ်းပြည်နယ်မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ
ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး ဥပဒေ
(၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥပဒေအမှတ် ၁၁။)

ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်က ထုတ်ဝေသည်။
၂၀၁၅ ခုနှစ်

မာတိကာ

စဉ်	အကြောင်းအရာ	စာမျက်နှာ	
		မှ	ထိ
၁။	နိဒါန်း	၁	၁
၂။	အခန်း (၁) အမည်နှင့် အဓိပ္ပာယ်ဖော်ပြချက်	၁	၄
၃။	အခန်း (၂) ရည်ရွယ်ချက်များ	၅	၆
၄။	အခန်း (၃) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင် ကာကွယ်ရေး ကော်မတီ အဆင့်ဆင့် ဖွဲ့စည်းခြင်း	၆	၇
၅။	အခန်း (၄) ကော်မတီ၏ တာဝန်နှင့် လုပ်ပိုင်ခွင့် များ	၇	၁၁
၆။	အခန်း (၅) မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများ	၁၁	၂၁
၇။	အခန်း (၆) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ဆိုင် ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု ရန်ပုံငွေ	၂၁	၂၂
၈။	အခန်း (၇) ပြစ်မှုနှင့် ပြစ်ဒဏ်များ	၂၃	၂၆
၉။	အခန်း (၈) အထွေထွေ	၂၆	၂၈

ရှမ်းပြည်နယ် မီးဘေးနှင့်

သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များကြိုတင်ကာကွယ်ရေး ဥပဒေ
(၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥပဒေအမှတ် ၁၁။)

၁၃၅၅ ခုနှစ်၊ တော်သလင်းလဆန်း ၇ ရက်

(၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁၁ ရက်)

နိဒါန်း

၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၈၈ အရ အပ်နှင်းထားသော လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို ကျင့်သုံးလျက် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ ပေါ်ပေါက်လာသည့်အခါ ဆုံးရှုံးမှု နည်းပါးသည်ထက် နည်းပါးစေရန် အလို့ငှာ ကြိုတင်မျှော်မှန်း၍ ဆောင်ရွက်သင့်သည်များကို ရေတိုရေရှည် စီမံချက်များဖြင့် စီမံဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ရည်ရွယ်၍ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သည် ဤဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

အခန်း (၁)

အမည်နှင့် အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြချက်

- ၁။ (က) ဤဥပဒေကို ရှမ်းပြည်နယ် မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များကြိုတင်ကာကွယ်ရေးဥပဒေ ဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။
- (ခ) ဤဥပဒေသည် ထုတ်ပြန်ကြေညာသည့်နေ့မှစ၍ ရှမ်းပြည်နယ်တစ်ဝန်းလုံးတွင် အာဏာတည်စေရမည်။

၂။ ဤဥပဒေတွင်ပါရှိသော အောက်ပါစကားရပ်များသည် ဖော်ပြပါအတိုင်း အဓိပ္ပာယ်သက်ရောက်စေရမည် -

- (က) ပြည်နယ် ဆိုသည်မှာ ရှမ်းပြည်နယ်ကို ဆိုသည်။
- (ခ) အစိုးရအဖွဲ့ ဆိုသည်မှာ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ကို ဆိုသည်။
- (ဂ) ဝန်ကြီးဌာန ဆိုသည်မှာ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာနကို တာဝန်ယူရသည့် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးဌာနကို ဆိုသည်။
- (ဃ) ဝန်ကြီး ဆိုသည်မှာ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာနကို တာဝန်ယူရသည့် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးကို ဆိုသည်။
- (င) ကော်မတီ ဆိုသည်မှာ ရှမ်းပြည်နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးစီမံခန့်ခွဲမှု ဦးစီးကော်မတီကို ဆိုသည်။
- (စ) ကော်မတီ၏ လုပ်ငန်း ဆိုသည်မှာ သဘာဝဘေးကြောင့် အန္တရာယ်မကျရောက်မီ ကြိုတင်ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ကြိုတင်ကာကွယ်ခြင်းနှင့် အန္တရာယ်လျော့ပါးရေး လုပ်ငန်းများ၊ အန္တရာယ်ကျရောက်သည့်အခါ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေး၊ အရေးပေါ် တုံ့ပြန်ရေး လုပ်ငန်းများ၊ ပြည်နယ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများတွင် အန္တရာယ်လျော့ပါးရေးအား အစီအမံများ ထည့်သွင်းဆောင်ရွက်ရသည့် လုပ်ငန်းများကို ဆိုလိုသည်။

(ဆ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ ဆိုသည်မှာ သဘာဝအလျောက်ဖြစ်စေ၊ လူတို့၏ပြုမူဆောင်ရွက်မှု မတော်တဆမှု သို့မဟုတ် ပေါ့ဆမှုကြောင့်ဖြစ်စေ မီးလောင်ခြင်း၊ မြေပြိုခြင်း၊ လေပြင်းတိုက်ခတ်ခြင်း၊ ရေလွှမ်းမိုးခြင်း၊ မိုးကြိုးပစ်ခြင်း၊ မြေငလျင်လှုပ်ခြင်း၊ ပိုးမွှားတိရစ္ဆာန်များကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အပင်ရောဂါကြောင့်ဖြစ်စေ၊ ပျိုးခင်းစိုက်ခင်းများ ပျက်စီးခြင်း၊ တိရစ္ဆာန်များတွင် ကူးစက်ရောဂါဖြစ်ပွားခြင်းကြောင့်သော်လည်းကောင်း၊ လက်နက်ကိုင်သောင်းကျန်းမှုကြောင့်သော် လည်းကောင်း၊ အများပြည်သူ၏ အသက်အိုးအိမ်ဥစ္စာပစ္စည်း၊ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းလုပ်ငန်း၊ အခြေခံအဆောက်အအုံများ၊ လုံခြုံရေး၊ ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေး သို့မဟုတ် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကို ထိခိုက်ပျက်စီးမှုများကို ဆိုသည်။ ထို့အပြင် ကော်မတီကသတ်မှတ်သည့်အခြားဘေးအန္တရာယ် တစ်ခုခုလည်း ပါဝင်သည်။

(ဇ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် လျော့ပါးရေး ဆိုသည်မှာ ကျရောက်လာနိုင်သည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကို ကြိုတင်ပြင်ဆင်ရေးနှင့် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးတို့အတွက် လည်းကောင်း၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တစ်ခုခု ကျရောက်သည့်အခါ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် လျော့ပါးရေးနှင့် ထိရောက်စွာ တုံ့ပြန်နိုင်ရေးတို့အတွက် လည်းကောင်း၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရမှုများကို လတ်တလော လျော့ပါး

စေရန်နှင့် ရေရှည်လျော့ပါးစေရန် စီမံဆောင်ရွက်မှုများကို ဆိုသည်။

(ဈ) အရင်းအမြစ် ဆိုသည်မှာ ဘေးသင့်သူများအတွက် လိုအပ်သော လူ့စွမ်းအား၊ စွမ်းအင်တစ်မျိုးမျိုး၊ ကျွဲ၊ နွား၊ တိရစ္ဆာန်၊ ယာဉ်တစ်မျိုးမျိုး၊ ပစ္စည်းကိရိယာ၊ ဆက်သွယ်ရေးပစ္စည်း၊ အဆောက်အအုံ၊ သို့လျှောင်ရုံ၊ စားနပ်ရိက္ခာနှင့် ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းများ၊ ပြန်လည်ထူထောင်ရေးပစ္စည်းများ၊ နေရာနှင့် ငွေကြေး အပါအဝင် ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းများနှင့် မရွှေ့မပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းများကို ဆိုသည်။

(ည) ဘေးသင့်သူများ ဆိုသည်မှာ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသူများကို ဆိုသည်။

(ဋ) မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ ဆိုသည်မှာ မီးသတ်ဝန်ထမ်းများဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသည့် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ကို ဆိုသည်။

(ဌ) အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ ဆိုသည်မှာ မီးသတ်ဦးစီးဌာနက ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်သည့် စေတနာ့ဝန်ထမ်း မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ကို ဆိုသည်။

(ဍ) သီးသန့်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ ဆိုသည်မှာ စက်ရုံ၊ အလုပ်ရုံ၊ လုပ်ငန်းဌာနနှင့် မီးဘေးစိုးရိမ်ရသော လုပ်ငန်းများတွင် မီးသတ်ဦးစီးဌာန၏ ညွှန်ကြားချက် သို့မဟုတ် ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် ပိုင်ရှင် သို့မဟုတ် စီမံခန့်ခွဲသူက ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်သည့် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ကို ဆိုသည်။

၅
အခန်း(၂)
ရည်ရွယ်ချက်များ

၃။ ဤဥပဒေ၏ ရည်ရွယ်ချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်သည် -

- (က) ပြည်နယ်အတွင်း နေထိုင်ကြသော ပြည်သူများ၏ အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်၊ နိုင်ငံတော်ပိုင်ပစ္စည်းများ၊ ပုဂ္ဂလိကပစ္စည်းများနှင့် ယဉ်ကျေးမှု အမွေအနှစ်များကို ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှု မဖြစ်ပွားစေရေးအတွက် ကြိုတင်ကာကွယ်တားဆီးရန်။
- (ခ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်အခါ ဆုံးရှုံးမှု နည်းပါးသည်ထက် နည်းပါးစေရေးအတွက် ကြိုတင်မျှော်မှန်း၍ ဆောင်ရွက်သင့်သည်များကို ရေတိုရေရှည် စီမံချက်များဖြင့် စီမံဆောင်ရွက်ထားနိုင်ရန်။
- (ဂ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ဆိုင်ရာ ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရာတွင် ပြည်တွင်းပြည်ပအစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ၊ အစိုးရမဟုတ်သော အခြားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန်။
- (ဃ) ဘေးသင့်သူများအား ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် လူနေမှုဘဝ ရရှိစေရေးအတွက် ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး၊ လူမှုရေးနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း လုပ်ငန်းများ စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန်။
- (င) မီးသတ်တပ်ဖွဲ့များ၊ အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့များနှင့် သီးသန့်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့များကို စနစ်တကျဖွဲ့စည်း၍ လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးရန်။

- (စ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် သို့မဟုတ် အခြား ရုတ်တရက် ဖြစ်ပွားသော ဘေးအန္တရာယ်တစ်မျိုးမျိုး ကျရောက် မည်ကို ကြိုတင်ကာကွယ်တားဆီးနိုင်ရေးအတွက် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ သီးသန့်မီးသတ် တပ်ဖွဲ့များ၊ လူမှုရေးအသင်းအဖွဲ့များနှင့် အတူ ပြည်သူ့အားလုံး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ကြရန်။
- (ဆ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများအား ပြည်သူတို့၏ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို ရရှိရန်အတွက် ပညာပေးစည်းရုံးလှုံ့ဆော်မှုများ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်။
- (ဇ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်လာလျှင် အရေးပေါ် ကယ်ဆယ်စောင့်ရှောက်ရေးလုပ်ငန်းနှင့် ပြန်လည် ထူထောင်ရေးလုပ်ငန်းတို့တွင် ပြည်သူများနိုးကြားစွာ ပါဝင်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန်။
- (ဈ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးအတွက် ပြည်သူ့လူထုအား အသိပညာပေးခြင်း၊ သင်တန်းများ ဖွင့်လှစ်ခြင်း၊ လိုအပ်လျှင် ဇာတ်တိုက်လေ့ကျင့်ခြင်းများ ဆောင်ရွက်ရန်။

အခန်း(၃)

သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကော်မတီ အဆင့်ဆင့် ဖွဲ့စည်းခြင်း

၄။ ဝန်ကြီးသည် ပြည်နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင် ကာကွယ်ရေး ကော်မတီကို အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် လိုအပ်သလိုဖွဲ့စည်း တာဝန်ပေးအပ်ရမည်။

၅။ ကော်မတီသည် ဝန်ကြီး၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် လုပ်ငန်းကော်မတီနှင့် သက်ဆိုင်ရာ ဆပ်ကော်မတီများကို လိုအပ်ချက်အရ ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။

၆။ ကော်မတီသည် ဝန်ကြီး၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ခရိုင်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကော်မတီနှင့် မြို့နယ်ကြိုတင် ကာကွယ်ရေးကော်မတီများကို ဖွဲ့စည်းတာဝန်ပေးအပ်နိုင်သည်။

၇။ မြို့နယ်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကော်မတီသည် ရပ်ကွက်နှင့် ကျေးရွာအုပ်စု ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကော်မတီများကို ဖွဲ့စည်း နိုင်သည်။

အခန်း(၄)

ကော်မတီ၏တာဝန်နှင့် လုပ်ပိုင်ခွင့်များ

၈။ ကော်မတီ၏တာဝန်နှင့် လုပ်ပိုင်ခွင့်များမှာ အောက်ပါ အတိုင်းဖြစ်သည် -

(က) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး ထိရောက်လျင်မြန်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး အတွက် သက်ဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနများ၊ အစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများက ဆောင်ရွက်ရမည့် လုပ်ငန်းတာဝန်များကို သတ်မှတ်ခြင်းနှင့် လုပ်ငန်းတာဝန်များကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ် ကွပ်ကဲခြင်း။

(ခ) ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ကူညီထောက်ပံ့ရေး လုပ်ငန်းများအတွက် လိုအပ်သောလူနှင့် ပစ္စည်း အင်အားများကို အရန်သင့်အသုံးပြုနိုင်ရေး

အတွက် စုစည်းထားရှိသည့် လုပ်ငန်းအစီအစဉ်များ ချမှတ်အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန် လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း။

(ဂ) ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ကူညီထောက်ပံ့ရေး လုပ်ငန်းများကို ထိရောက်လျင်မြန်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် ကူညီထောက်ပံ့ရေးနယ်မြေများ ခွဲခြားသတ်မှတ်ခြင်း၊ နယ်မြေသတ်မှတ်ချက်အရ ကူညီထောက်ပံ့မည့် ဌာနဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အခြားအဖွဲ့အစည်းများ၏ လူနှင့်ပစ္စည်းအင်အား စုစည်းအသုံးပြုခြင်းကို လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း။

(ဃ) ဘေးသင့်သူများအတွက် လိုအပ်သော အရင်းအမြစ်အား အသုံးပြုခပေးပြီး ယာယီ အသုံးပြုရန် ညွှန်ကြားခြင်း၊ နေရာချထားခြင်း။

(င) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်လာသည့်အခါ ဘေးသင့်သူများအား အကူအညီပေးနိုင်ရေးအတွက် မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့၊ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ ကြက်ခြေနီတပ်ဖွဲ့၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အခြားအဖွဲ့အစည်းများအပြင် လိုအပ်ပါက တပ်မတော်၏ အကူအညီများ ရယူဆောင်ရွက်ခြင်း။

(စ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် ဒေသတွင် လုံခြုံရေးဆောင်ရွက်ပေးရန်၊ မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့၏ အင်အားအပြင် လိုအပ်ပါက တပ်မတော်၏အင်အားကို ရယူဆောင်ရွက်ခြင်း။

(ဆ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်ဒေသတွင် အရေးပေါ် လိုအပ်သည့် စားနပ်ရိက္ခာ၊ ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းများ၊ ပြန်လည်ထူထောင်ရေးပစ္စည်းများ ဖြည့်တင်းထောက်ပံ့ရေးကူးစက်ရောဂါကျရောက်ခြင်း မရှိစေရေးတို့အတွက် သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာန၊ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများ၊ ဒေသဆိုင်ရာအဖွဲ့များအား လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲစေခြင်း။

(ဇ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကို အများပြည်သူတို့ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် သိရှိနားလည်ပြီး ပိုမိုပူးပေါင်းပါဝင် ဆောင်ရွက်လာစေရေးအတွက် ပညာပေးခြင်း၊ စည်းရုံးလှုံ့ဆော်ခြင်း၊ နှီးနှောဖလှယ်ပွဲ၊ ဆွေးနွေးပွဲနှင့် ဟောပြောပွဲများကျင်းပရန် ဦးဆောင်လမ်းညွှန်မှုပေးခြင်း။

(ဈ) ပြည်တွင်းပြည်ပမှထောက်ပံ့သည့် ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းများနှင့် ငွေကြေးများသုံးစွဲခြင်း၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် လျော့ပါးရေးအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်သည့်အဖွဲ့အစည်းများ၏လုပ်ဆောင်ချက်များကို စာရင်းဇယားနှင့် မှတ်တမ်းများ ပြုစုစေခြင်း၊ ထိုသို့ ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်းပြီး စေတနာရှင်များနှင့် အများပြည်သူတို့ ထင်သာမြင်သာရှိစေရန် လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်ခြင်း။

- (ည) ပြည်နယ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းရပ်များချမှတ် အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင်သဘာဝဘေးအန္တရာယ် လျော့ပါးရေး အစီအမံများ ပါရှိစေရန် ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့သို့ အကြံပြုတင်ပြခြင်း။
- (ဋ) ပြည်နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ရန်ပုံငွေကို သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု ဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းများနှင့်အညီ သုံးစွဲခြင်းနှင့် စီမံခန့်ခွဲခြင်း။
- (ဌ) ပြည်တွင်းပြည်ပစေတနာရှင်များထံမှ လှူဒါန်းငွေ များ၊ ရန်ပုံငွေများ၊ ပစ္စည်းများ လက်ခံရယူခြင်း၊ ရရှိရန်စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ရရှိသောငွေနှင့် ပစ္စည်း များကို မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေး၊ ကပ်ရောဂါဘေး၊ အခြားရုတ်တရက်ဖြစ်ပွားသော ဘေးအန္တရာယ် များကို တားဆီးရေးနှင့် ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်း များတွင် စနစ်တကျအသုံးပြုခြင်း၊ လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း။
- (ဍ) မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားသည့်အခါ ထိရောက်စွာ မီးငြိမ်းသတ်နိုင်ရေးအတွက် လိုအပ်သော အစီအမံ များ ချမှတ်ခြင်း။
- (ဎ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တစ်မျိုးမျိုး ကျရောက်သည့် အခါ ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးနှင့် ကယ်ဆယ်ရေး အတွက် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ အရန် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ သီးသန့် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့များ၊ လူမှုရေး အသင်းအဖွဲ့များ ပါဝင်ကူညီဆောင်ရွက်ရမည့် အစီအစဉ်များချမှတ်ခြင်း။

- (ဏ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင် ကာကွယ်ရေး ကော်မတီအဆင့်ဆင့်တို့၏ လုပ်ငန်းများကို ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း၊ လမ်းညွှန်ခြင်း၊ ပေါင်းစပ် ညှိနှိုင်းခြင်း။
- (တ) လူမှုရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နေသော အခြားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဆက်သွယ်ခြင်း၊ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (ထ) ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့က ပေးအပ်သည့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုအတွက် အခြား လုပ်ငန်းတာဝန်များကို ထမ်းဆောင်စေခြင်း။

အခန်း(၅)

**မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်
ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများ**

၉။ ပြည်နယ်၊ ခရိုင်၊ မြို့နယ်၊ ရပ်ကွက်နှင့် ကျေးရွာအုပ်စု တို့၏ မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင် ကာကွယ်ရေး ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက် ရမည် -

- (က) သဘာဝဘေးကျရောက်သည့်ဒေသရှိ ဘေးသင့်သူ များ လက်ဝယ်သို့ စားနပ်ရိက္ခာနှင့် ကယ်ဆယ်ရေး ပစ္စည်းများ၊ ပြန်လည်ထူထောင်ရေးပစ္စည်းများ စနစ်တကျ အချိန်မီရောက်ရှိစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊
- (ခ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်သည့် ဒေသ တွင်းရှိ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းများ၊ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ ကြက်ခြေနီတပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ စေတနာရှင်များ၊

လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အခြားအဖွဲ့အစည်းများ၏ အဖွဲ့ဝင်များအား သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု လုပ်ငန်းများတွင် သင့်လျော်သော ကဏ္ဍများ၌ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်စေရန် အကူအညီ တောင်းခံခြင်းနှင့် အခမဲ့ဝန်ဆောင်မှုပေးခြင်းကို လက်ခံခြင်း။

(ဂ) ဘေးသင့်သူများအတွက် လိုအပ်သောအရင်းအမြစ်အား အသုံးပြုပေးပြီး အသုံးပြုရန် ညွှန်ကြားခြင်းနှင့် ယင်းတို့အား ယာယီနေရာချထားခြင်း။

(ဃ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်သည့် အခါတွင် ဖြစ်စေ၊ ကျရောက်မည့်အခြေအနေတွင်ဖြစ်စေ ထိခိုက်ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုများ လျော့ပါးရေးအတွက် ဒေသအတွင်းရှိ ပြည်သူများအား သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်နိုင်သည့်နေရာနှင့် အဆောက်အအုံတို့မှ ဖယ်ရှားထွက်ခွာကြရန် ညွှန်ကြားခြင်းနှင့် ဘေးလွတ်ရာသို့ ရွှေ့ပြောင်းနိုင်ရန် လိုအပ်သည်များ စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခြင်း။

(င) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ထိခိုက်ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုလျော့ပါးရေးအတွက် မည်သည့်အတားအဆီးကိုမဆို ဖျက်ဆီးရန်၊ ဘေးလွတ်ရာနေရာသို့ ရွှေ့ပြောင်းရန်၊ အဆောက်အအုံသို့မဟုတ် ပစ္စည်းတစ်ခုခုကို အသုံးပြုရန်၊ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရန်၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်သည့် သို့မဟုတ် ကျရောက်မည့် ဒေသရှိ ဒေသဆိုင်ရာ အဖွဲ့အား ညွှန်ကြားခြင်းနှင့် ထိုသို့ဆောင်ရွက် ရာတွင် အခြားနယ်မြေဒေသ

များသို့ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ ပြန့်ပွား
သွားစေနိုင်ပါက ကော်မတီ၏ခွင့်ပြုချက်ရယူ၍
ဆောင်ရွက်ခြင်း။

(စ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်မည့် နယ်မြေ
တွင် လုံခြုံရေးနှင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးကိစ္စများ
စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခြင်း။

(ဆ) ရန်ပုံငွေကို လမ်းညွှန်ချက်ဖြင့် ရေးဆွဲသည့်
သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု
ဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းများနှင့်အညီ သုံးစွဲခြင်း၊
စီမံခန့်ခွဲခြင်း။

(ဇ) ကော်မတီက ချမှတ်ထားသော လုပ်ငန်းစဉ်နှင့်
အညီ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ကာကွယ်
ရေး လုပ်ငန်းများကိုဆောင်ရွက်ခြင်း။

(ဈ) မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများတွင်
ပြည်သူတို့၏ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို ရရှိရန်
ပညာပေးစည်းရုံးခြင်း။

(ည) သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်
အခါတွင် ချမှတ်ထားသည့် လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်
အညီ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့နှင့်
သီးသန့်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ လူမှုရေးအသင်းအဖွဲ့များ
ပါဝင်ကူညီဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက်လိုအပ်သလို
ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း။

(ဋ) ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်း
နေထိုင်သူများလိုက်နာရမည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်
ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးဆိုင်ရာ ညွှန်ကြားချက်
များကို အခါအားလျော်စွာ ထုတ်ပြန်ခြင်း။

- (၄) ထုတ်ပြန်ထားသော ညွှန်ကြားချက်များကို ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်း နေထိုင်သူများ လိုက်နာခြင်း ရှိ မရှိ လိုအပ်သလို စစ်ဆေးခြင်း၊ စစ်ဆေးစေခြင်း။
- (၅) မီးသတ်ယာဉ်၊ ကွပ်ကဲရေးယာဉ်၊ စက်ကိရိယာ ပစ္စည်းများ၊ ရေ၊ ဓာတ်ဆီနှင့် ချောဆီ စသည်တို့ကို အဆင်သင့်အသုံးပြုနိုင်ရန် စနစ်တကျ ပြင်ဆင် စုဆောင်းထားရှိခြင်း။
- (၆) ဈေးများတွင် လျှပ်စစ်မီး၊ ထင်း၊ မီးသွေးနှင့် အခြားမီးသုံးစွဲမှုတို့ကို မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေး အတွက် လိုအပ်သလို စစ်ဆေးကြပ်မတ်ခြင်း။
- (၇) မီးသတ်ဝန်ထမ်းများအတွက် အကာအကွယ် ပစ္စည်းများအား ပြည့်စုံအောင် ဖြည့်ဆည်းပေးခြင်း။
- (၈) စေတနာ့ဝန်ထမ်း၊ အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များကို သတ်မှတ်အရည်အချင်းနှင့် ပြည့်စုံသူများဖြင့် ဖွဲ့စည်း ဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (၉) အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များအား အကြိုအခြေခံ မီးသတ်သင်တန်းများ ဖွင့်လှစ်ပို့ချခြင်း။
- (၁၀) မီးငြိမ်းသတ်ရန်အတွက် မီးသတ်အုတ်ရေကန် တည်ဆောက်ခြင်း၊ သဘာဝရေကန်များပြုပြင်ခြင်း၊ မီးသတ်ပိုက်လိုင်းများနှင့် အမြင့်တင် မီးသတ် ရေစင်များတည်ဆောက်ခြင်း။
- (၁၁) ပူပြင်းသောရာသီတွင် မီးလုံခြုံရေးကင်းများ ချထားခြင်း။
- (၁၂) အမှိုက်နှင့် စွန့်ပစ်ပစ္စည်းများကို မီးရှို့ခြင်းအား တားမြစ်ခြင်း၊ အကြံဉာဏ်ပေးခြင်း။

- (ပ) တောမီးများ မဖြစ်ပွားစေရေးအတွက်
ညွှန်ကြားချက်များ ထုတ်ပြန်၍ သက်ဆိုင်ရာနှင့်
ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (ဖ) ဓါတုဗေဒပစ္စည်းများ၊ ပေါက်ကွဲစေတတ်သော
ပစ္စည်းများ၊ မီးပုံးပုံများ၊ မီးနှင့် ပတ်သက်၍
အန္တရာယ်ရှိသည့် အသုံးပြုဆောင်ရွက်ခြင်းများကို
တားမြစ်ခြင်း၊ သီးသန့်နေရာပေး၍ အရေးပေါ်
မီးငြိမ်းသတ်ရေး ပစ္စည်းများ ပြည့်စုံစွာထားရှိရေး
အကြံပေးခြင်း၊ ထောက်ခံခြင်း။
- (ဇ) လူနေအိမ်များ၊ စီးပွားရေးအဆောက်အအုံများ၏
မြို့ပြမီးဘေးလုံခြုံရေးအစီအစဉ်ကိုမီးသတ်တပ်ဖွဲ့၏
ထောက်ခံချက် ရယူဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (ဘ) လူနေရပ်ကွက်များ၊ ရုံးများ၊ စက်ရုံ၊ အလုပ်ရုံ၊
ဂိုဒေါင်၊ စားသောက်ဆိုင်၊ ဖျော်ဖြေရေး၊
ဘော်ဒါဆောင်၊ သင်တန်းကျောင်း၊ ဓါတ်ဆီ၊
ဒီဇယ်၊ အောက်တိန်းကဲ့သို့ လောင်စာဆီအသုံးပြု
သိုလှောင် ရောင်းဝယ် ဖြန့်ဖြူးကုန်ထုတ်လုပ်မှု
လုပ်ငန်းများ၊ စွန့်ပစ်ပစ္စည်းသုံးနေရာများ၊ ဈေးများ
မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေးနှင့် မီးဘေးလုံခြုံရေး
အတွက် အထူးအစီအစဉ် ချမှတ်ထောက်ခံ
ဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (မ) ကုန်းလမ်း၊ ရေလမ်းသွားစက်တပ်ယာဉ်
အမျိုးမျိုး၏ မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်း
များ ဆောင်ရွက်မှု အရေးပေါ်မီးငြိမ်းသတ်ပစ္စည်း
များ၊ ခေတ်မီ မီးသတ်ဆေးဘူးများ ထားရှိရေး
ညွှန်ပြခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်း။

- (ဃ) လူနေအိမ်နှင့် အဆောက်အအုံတိုင်းတွင် အရေးပေါ်မီးငြိမ်းသတ်ပစ္စည်း ကိရိယာများ ဖြစ်သည့် ခေတ်မီမီးသတ်ဆေးဘူးများ၊ အရေးပေါ် ထွက်ပေါက်များ၊ အရေးပေါ်လှေကားများ၊ အရေးပေါ်လမ်းများထားရှိရေး ဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (ရ) အများပြည်သူဆိုင်ရာနေရာတွင် ကျင်းပမည့် ပြပွဲ၊ ပြိုင်ပွဲ၊ ပျော်ပွဲရွှင်ပွဲများ ကျင်းပရာတွင် မီးဘေးအန္တရာယ်စိုးရိမ်ရသောလုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ မီးဘေး ကြိုတင်ကာကွယ်တားဆီးရန် အလို့ငှာ သက်ဆိုင်ရာ မီးသတ်ဦးစီးဌာန၏ သဘောထား ရယူရန် ညွှန်ကြားခြင်း။
- (လ) စိတ်ရောဂါရှိသူများအား ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက် ရန် မိဘအုပ်ထိန်းသူ၊ စောင့်ရှောက်သူများကို သတိပေးခြင်း။
- (ဝ) ကလေးများ၊ အသက်အရွယ်ကြီးသူများ၊ ကျန်းမာရေးချို့တဲ့သူများ၊ မီးပေါ့ဆမှုမရှိစေရေး ထိန်းသိမ်းရန်၊ ကာကွယ်ရန် လိုအပ်သလို ညွှန်ပြခြင်း။
- (သ) ရပ်ရွာအတွင်း မီးဘေးစိုးရိမ်ရသော၊ မီးဘေး အန္တရာယ်ရှိသော၊ မီးလောင်လွယ်သောပစ္စည်း များ စုပုံထားရှိခြင်း၊ စည်းကမ်းမရှိစွန့်ပစ်ခြင်းများ တားမြစ်ခြင်း။

၁၀။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေး အတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည် -

- (က) ရာသီဥတုအလိုက် မီးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေး လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ စစ်ဆေးကြပ်မတ်ခြင်း။
- (ခ) မီးသတ်ကား၊ ရေကား၊ ရေကန်များ၊ ရေရရှိနိုင်သောနေရာများ လုံလောက်စွာ စီစဉ်ထားရှိခြင်း။
- (ဂ) လူထုအား မီးဘေးအသိပညာပေးခြင်းနှင့် မီးတားလမ်းများ သတ်မှတ်စီစဉ်ထားရှိစေခြင်း။
- (ဃ) အဆောက်အအုံများ ဆောက်လုပ်ရာတွင် မီးဘေးကာကွယ်ရေး သတ်မှတ်ချက်နှင့် အညီ လိုက်နာဆောင်ရွက်စေခြင်း။

၁၁။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် မြေပြိုဘေး ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးအတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည် -

- (က) မိုးလေဝသနှင့် ဇလဗေဒဦးစီးဌာနမှ ကြိုတင်ထုတ်ပြန်ထားသော သတိပေးချက်များကို ပြည်သူလူထုသို့ အချိန်မီထပ်ဆင့် ထုတ်ပြန်ပေးခြင်း။
- (ခ) မတ်စောက်သော ဆင်ခြေလျှောနှင့် တောင်စွယ်အနီးတွင်ကပ်လျက် လည်းကောင်း၊ ရေစီးဆင်းရာလမ်းကြောင်း အနီးတွင်လည်းကောင်း၊ သဘာဝအလျောက်ဖြစ်ပေါ်နေသော လျှိုအနီးတွင်လည်းကောင်း၊ အဆောက်အအုံများကို မဆောက်ရန် ကြပ်မတ်ခြင်း။

- (ဂ) စိုက်ခင်းများဘေးတွင် ရေဆင်းမြောင်းများ ပြုလုပ် စေခြင်း။
- (ဃ) မြေဆီလွှာများကို ထိန်းသိမ်းရန်နှင့် မြေဆီလွှာ တိုက်စားမှုများကို ကာကွယ်ရန်အတွက် သစ်ပင်ကြီး များနှင့် အခြားသစ်ပင်၊ ပန်းမာလ်များ စိုက်ပျိုးရန် ညွှန်ပြခြင်း။
- (င) ဘေးကင်းလုံခြုံစိတ်ချရသော နေရာများတွင်သာ နေအိမ်ဆောက်လုပ် နေထိုင်ရန် ညွှန်ပြခြင်း။
- (စ) မြေပြို၊ ကမ်းပါးပြိုနိုင်သည့်နေရာများတွင် မြေထိန်း နံရံများနှင့် ရေထိန်းနံရံများအား ဆောက်လုပ်ရန် ညွှန်ပြခြင်း။

၁၂။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် လေပြင်းတိုက်ခတ်ခြင်းဘေး ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးအတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက် ရမည် -

- (က) မိုးလေဝသနှင့် ဇလဗေဒဦးစီးဌာနမှ ကြိုတင် ထုတ်ပြန်ထားသော သတိပေးချက်များကို ပြည်သူလူထုသို့ အချိန်မီထပ်ဆင့် ထုတ်ပြန်ပေးခြင်း။
- (ခ) ဘေးအန္တရာယ်ကင်းလွတ်သည့်နေရာဒေသသို့ အများပြည်သူတို့ အချိန်မီ ရှောင်တိမ်းနိုင်ရေးနှင့် ပစ္စည်းဥစ္စာများ၊ ကျွဲနွားတိရစ္ဆာန်များကို ရွှေ့ပြောင်း နိုင်ရေးတို့အတွက် စီမံဆောင်ရွက်ပေးခြင်း။
- (ဂ) လေပြင်းတိုက်ခတ်ခြင်းဘေးနှင့် ပတ်သက်၍ ဘေးလွတ်ရာသို့ ကြိုတင်ရွှေ့ပြောင်းပေးခြင်းများ အား ကြီးကြပ်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း။

၁၃။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် ရေလွှမ်းမိုးမှုဘေး ကြိုတင် ကာကွယ်ရေးအတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက် ရမည် -

- (က) မိုးလေဝသနှင့် ဇလဗေဒဦးစီးဌာနမှ ကြိုတင် ထုတ်ပြန်ထားသော သတိပေးချက်များကို ပြည်သူ လူထုသို့ အချိန်မီ ထပ်ဆင့် ထုတ်ပြန်ပေးခြင်း။
- (ခ) ရေလွှမ်းမိုးနိုင်မည့်နေရာများရှိ ပြည်သူများအား ဘေးလွတ်ရာသို့ ပြောင်းရွှေ့နိုင်ရေးအတွက် ကြိုတင်စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း။
- (ဂ) မြစ်ချောင်းများအတွင်းသို့ အမှိုက်များစွန့်ပစ်ခြင်း မပြုရန် ပြည်သူလူထုအား အသိပညာပေးခြင်းနှင့် တားမြစ်ခြင်း။
- (ဃ) ရေစီးကြောင်းပြောင်းလဲစေနိုင်သော မြစ်ချောင်း ကမ်းပါးအစပ်များနှင့် ဆည်ရေများလွတ်သည့် ရေစီးကြောင်း တစ်လျှောက်နေထိုင်ခြင်းမပြုရန် တားမြစ်ခြင်းနှင့် ဖယ်ရှားစေရန် သက်ဆိုင်ရာ၌ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (င) ရေလွှမ်းမိုးနိုင်သည့် နေရာဒေသအတွင်း ရေထွက်ပေါက်များ စနစ်တကျကြိုတင် ဆောင်ရွက်စေခြင်း။
- (စ) မြစ်ချောင်းများ ရေစီးကြောင်း ပြောင်းလဲစေခြင်း များ မဖြစ်ပေါ်စေရေးအတွက် မြစ်ချောင်း၊ ကမ်းပါးများ ထိန်းသိမ်းရေးဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများကို သက်ဆိုင်ရာနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်း။
- (ဆ) ရေလွှမ်းမိုးမှုဖြစ်ပေါ်ပါက ကော်မတီမှ ကြိုတင်၍ ကာကွယ်ရှာဖွေ သတ်မှတ်ထားသော ဘေးလွတ်ရာ

နေရာများသို့ ပြောင်းရွှေ့ပေးနိုင်ရန် ရွှေ့ပြောင်းပေး
ယာဉ်များ ကြိုတင်စီမံထားရှိခြင်း။

- (ဇ) မြစ်ချောင်း၊ ကမ်းပါးအစွန်များတွင် နေထိုင်ခြင်းကို
တားမြစ်ရေး၊ အန္တရာယ်ကင်းလွတ်သည့်နေရာများ
တွင်သာ နေထိုင်ရေးကို သက်ဆိုင်ရာနှင့် ညှိနှိုင်း
ဆောင်ရွက်ခြင်း။

၁၄။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် မိုးကြိုးဘေး ကြိုတင်
ကာကွယ်ရေးအတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည်-

- (က) မိုးကြိုးဘေးကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများ
ဆောင်ရွက်ထားခြင်း၊ ထိုလုပ်ငန်းများ စစ်ဆေး
ကြပ်မတ်ခြင်း။
- (ခ) အဆောက်အအုံများတွင် မိုးကြိုးလွှဲစနစ်များ
တပ်ဆင်ရေး ညွှန်ပြခြင်း။
- (ဂ) ပြည်သူလူထုတစ်ဦးချင်းအလိုက် မိုးကြိုးဘေး
အန္တရာယ်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများနှင့်
ပတ်သက်၍ အသိပညာပေးခြင်း၊ ဆွေးနွေးပွဲနှင့်
ဟောပြောပွဲများ ကျင်းပရန်ဦးဆောင်လမ်းညွှန်မှု
ပေးခြင်း။

၁၅။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် မြေငလျင်ဘေး ကြိုတင်
ကာကွယ်ရေးအတွက် အောက်ပါလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရမည်-

- (က) မြေငလျင်ဘေး ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများ
ဆောင်ရွက်ထားခြင်း၊ စစ်ဆေးကြပ်မတ်ခြင်း။
- (ခ) အဆောက်အအုံများဆောက်လုပ်ရာတွင် ငလျင်
ဘေးဒဏ်ခံနိုင်ရည်ရှိစေရန်၊ သက်ဆိုင်ရာနှင့်
ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။

- (ဂ) ပြိုကျနိုင်မည့် အဆောက်အအုံများကို စနစ်တကျ အားဖြည့် ပြင်ဆင်စေရန် သက်ဆိုင်ရာနှင့် ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ခြင်း။
- (ဃ) ပြည်သူ့လူထုတစ်ဦးချင်းအလိုက် မြေငလျင် ဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးလုပ်ငန်းများ နှင့်ပတ်သက်၍ အသိပညာပေးခြင်း၊ ဆွေးနွေးပွဲ နှင့် ဟောပြောပွဲများကျင်းပရန် ဦးဆောင် လမ်းညွှန်မှုပေးခြင်း။

အခန်း(၆)

သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေ

၁၆။ ကော်မတီနှင့် ခရိုင်ကော်မတီ/မြို့နယ်ကော်မတီသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ရန် ပြည်နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု ရန်ပုံငွေကို အောက်ပါရငွေများဖြင့် ထူထောင်ရမည် -

- (က) ပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေမှ ထည့်ဝင်ငွေ။
- (ခ) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ ဒေသတွင်း အဖွဲ့အစည်းများထံမှ ထောက်ပံ့ငွေ၊ လှူဒါန်းငွေ၊ ပြည်တွင်းချေးငွေများနှင့် အခြားတရားဝင်ရငွေ များ။
- (ဂ) ဒေသဆိုင်ရာအဖွဲ့များ၊ ပြည်တွင်းပြည်ပရှိ စေတနာရှင်များ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရ မဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများ၏ ထောက်ပံ့ငွေနှင့် လှူဒါန်းငွေများ။
- (ဃ) ရန်ပုံငွေမှ ရရှိသည့် တရားဝင်တိုးပွားသည့်ငွေ။

၁၇။ ခရိုင်နှင့် မြို့နယ်ကော်မတီများသည် မိမိတို့၏ သဘာဝ
ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေကို ကော်မတီ၏ ခွင့်ပြုချက်
အရ အောက်ပါရငွေများဖြင့် ထူထောင်ရမည်-

- (က) ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ်၏ ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေမှ
ထည့်ဝင်ငွေ။
- (ခ) ပြည်တွင်းစေတနာရှင်များ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့်
အစိုးရမဟုတ်သော အခြားအဖွဲ့အစည်းများ၏
ထောက်ပံ့ငွေနှင့် လှူဒါန်းငွေများ။
- (ဂ) ရန်ပုံငွေများ ရရှိသည့် တရားဝင်တိုးပွားသည့်ငွေ။

၁၈။ ကော်မတီနှင့် ခရိုင်ကော်မတီ / မြို့နယ်ကော်မတီသည်
သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းများကို
ပြည်နယ်စာရင်းစစ်ချုပ်ရုံးနှင့် ညှိနှိုင်းရေးဆွဲရမည်။

၁၉။ ခရိုင် သို့မဟုတ် မြို့နယ် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ
စီမံခန့်ခွဲမှုအဖွဲ့များသည် ကော်မတီ၊ ခရိုင် / မြို့နယ်ကော်မတီ
လမ်းညွှန်ချက်နှင့်အညီ ဘဏ္ဍာရေးစည်းမျဉ်းများကို ရေးဆွဲရမည်။

၂၀။ ကော်မတီ၊ ခရိုင် / မြို့နယ်ကော်မတီသည် လိုအပ်ပါက
ပြည်နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေမှ ခရိုင်
သို့မဟုတ် မြို့နယ်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေ
သို့ ခွဲဝေပေးနိုင်သည်။

၂၁။ ကော်မတီ၊ ခရိုင် / မြို့နယ်ကော်မတီသည် ပြည်နယ်
သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေနှင့် ခရိုင် သို့မဟုတ်
မြို့နယ် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုရန်ပုံငွေတို့ကို
သုံးစွဲခြင်း၊ စီမံခန့်ခွဲခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာစာရင်းရုံး၏
အစီရင်ခံစာကို ပြည်နယ်အစိုးရထံတင်ပြရမည်။

အခန်း (၇)

ပြစ်မှုနှင့် ပြစ်ဒဏ်များ

၂၂။ မည်သူမဆို ဆန်းစစ်ချက် မပြုလုပ်ဘဲ အရမ်း သို့မဟုတ် ပေါ့ဆစွာပြုလုပ်မှုကြောင့်ဖြစ်စေ၊ ဘေးအန္တရာယ်တစ်စုံတစ်ရာ ကျရောက်နိုင်သည်ကို သိလျက်နှင့် တမင်ပြုလုပ်မှုကြောင့်ဖြစ်စေ၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဖြစ်ပေါ်လျှင် သို့မဟုတ် ဖြစ်ပေါ်စေရန် အကြောင်းရှိလျှင် ထိုသူကို သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်အပြင် ငွေဒဏ်လည်း ချမှတ်နိုင်သည်။

၂၃။ မည်သူမဆို ဤဥပဒေအရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်း ခံရသည့်ဌာန၊ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ပုဂ္ဂိုလ်အား သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု တစ်ရပ်ရပ် ဆောင်ရွက်သည်ကို နှောင့်ယှက်ခြင်း၊ တားဆီးခြင်း၊ ဟန့်တားခြင်း၊ လက်ရောက်မှု ကျူးလွန်ခြင်း သို့မဟုတ် ပြစ်မှုမကင်းသော အနိုင်အထက်ပြုမှုခြင်း ပြုကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူကို နှစ်နှစ်ထက် မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ်ရမည်။

၂၄။ မည်သူမဆို အများပြည်သူ အထိတ်တလန့်ဖြစ်စေရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ မဟုတ်မမှန် သတင်းလွှင့်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူကို တစ်နှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ်ရမည်။

၂၅။ ဤဥပဒေအရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် မည်သည့် ဌာန၊ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ပုဂ္ဂိုလ်မဆို အောက်ဖော်ပြပါပြုလုပ်မှု သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှုတစ်ရပ်ရပ်ကို ကျူးလွန်ကြောင်း ပြစ်မှု ထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူကို တစ်နှစ်ထက်မပိုသော

ထောင်ဒဏ် ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ် ရမည် -

- (က) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှု စာရင်းကို မရိုးမဖြောင့်သော သဘောဖြင့် မမှန်မကန် ရေးသွင်းခြင်း။
- (ခ) ပေးအပ်သောတာဝန်ကို ထမ်းဆောင်ရန် တမင် ပျက်ကွက်ခြင်း။

၂၆။ မည်သူမဆို အောက်ဖော်ပြပါ ပြုလုပ်မှု သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှု တစ်ရပ်ရပ်ကို ကျူးလွန်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှား စီရင်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူကို တစ်နှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ် ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ်ရမည် -

- (က) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု တစ်ရပ်ရပ်ကို ဆောင်ရွက်ရန် ဤဥပဒေအရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့်ဌာန၊ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ပုဂ္ဂိုလ်၏ ညွှန်ကြားချက်တစ်ရပ်ရပ်ကို လိုက်နာရန် တမင်ပျက်ကွက်ခြင်း။
- (ခ) သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်သည့်နေရာ သို့မဟုတ် အဆောက်အအုံအတွင်းသို့ ခွင့်ပြုချက် မရှိဘဲ ဝင်ရောက်ခြင်း။
- (ဂ) ဘေးသင့်သူများအားထောက်ပံ့သည့် စားနပ် ရိက္ခာနှင့် ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းများ၊ ပြန်လည် ထူထောင်ရေးပစ္စည်းများကို မရိုးမဖြောင့်သော သဘောဖြင့် အသုံးပြုခြင်း၊ ရောင်းဝယ်ခြင်း၊ တားဆီးခြင်း သို့မဟုတ် ဖျက်ဆီးခြင်း။
- (ဃ) ဤဥပဒေအရ တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့် ဌာန၊ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ပုဂ္ဂိုလ်ထံ သဘာဝ

ဘေးအန္တရာယ်ခံစားရသည်ဟု မဟုတ်မမှန်
လိမ်လည်၍ စားနပ်ရိက္ခာနှင့် ကယ်ဆယ်ရေး
ပစ္စည်းများ၊ ပြန်လည်ထူထောင်ရေးပစ္စည်းများကို
ဖြစ်စေ၊ ထောက်ပံ့ငွေကိုဖြစ်စေ တင်ပြတောင်းခံ
ခြင်း။

၂၇။ မည်သူမဆို သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်နေသည့်
အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ ကျရောက်တော့မည့်အခိုက်တွင်ဖြစ်စေ ထိခိုက်
ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုများ လျော့ပါးစေရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊
သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးနှင့် လျော့ချရေး
လုပ်ငန်းများကို အဟန့်အတားမဖြစ်စေရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊
ယင်းနေရာရှိ ပြည်သူများအား သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်
နိုင်သည့် နေရာနှင့် အဆောက်အအုံတို့မှ ဖယ်ရှားထွက်ခွာကြရန်
သို့မဟုတ် ဘေးလွတ်ရာသို့ ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်ရန် ညွှန်ကြားသည်
ကို လိုက်နာရန် တမင်ပျက်ကွက်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှား စီရင်ခြင်း
ခံရလျှင် ထိုသူကို တစ်လထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊
ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ်ရမည်။

၂၈။ သဘာဝအန္တရာယ်ကိစ္စတာဝန် ထမ်းဆောင်သူကို
နှောင့်ယှက်ဟန့်တားလျှင် တစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊
ကျပ်တစ်သိန်းအထိ ငွေဒဏ်ကိုဖြစ်စေ၊ ပြစ်ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးကို ဖြစ်စေ
ချမှတ်ရမည်။

၂၉။ မည်သူမဆို ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပြန်သော နည်းဥပဒေများ၊
အမိန့်ကြော်ငြာစာနှင့် အမိန့်တို့ပါ တားမြစ်ချက် တစ်ရပ်ရပ်ကို
ဖောက်ဖျက်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူကို
တစ်နှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊
ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ ချမှတ်ရမည်။

၃၀။ မည်သူမဆို အခန်း(၅)၊ ပုဒ်မ ၉၊ ၁၀၊ ၁၁၊ ၁၂၊ ၁၃၊ ၁၄၊ ၁၅ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကို ဖောက်ဖျက်ကျူးလွန်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှား စီရင်ခြင်းခံရလျှင် တစ်နှစ်ထိ ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးကိုဖြစ်စေ ချမှတ်ခြင်းခံရမည်။

အခန်း(၈)
အထွေထွေ

၃၁။ ကော်မတီသည် မိမိ၏လုပ်ငန်းများကို အောင်မြင်စွာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် လိုအပ်မည့် အကူအညီများကို သက်ဆိုင်ရာဌာန၊ အဖွဲ့အစည်းနှင့် ပုဂ္ဂိုလ်များထံမှ တောင်းယူနိုင်သည်။

၃၂။ ဤဥပဒေအရ အရေးယူသောပြစ်မှုများကို မြန်မာနိုင်ငံ ရဲတပ်ဖွဲ့က အရေးယူပိုင်ခွင့်ရှိသော ပြစ်မှုများအဖြစ် သတ်မှတ်သည်။

၃၃။ ဤဥပဒေအရ သဘောရိုးဖြင့် ဆောင်ရွက်သော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ကာကွယ်ရေး ကိစ္စတစ်ရပ်ရပ်အတွက် ကော်မတီဝင် တစ်ဦးဦးကို ဖြစ်စေ၊ ဝန်ထမ်းတစ်ဦးဦးကို ဖြစ်စေ၊ တရားမကြောင်းဖြင့် သို့မဟုတ် ပြစ်မှုကြောင်းဖြင့် တရားစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၃၄။ ဤဥပဒေပါ ပြစ်မှုတစ်ရပ်ရပ်ကို သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ် သို့မဟုတ် ခရိုင်သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုအဖွဲ့၏ ကြိုတင်ခွင့်ပြုချက်ဖြင့်သာ တရားစွဲဆိုရမည်။

၃၅။ ဤဥပဒေပါ ပြစ်မှုများကို ဤဥပဒေအရသာ အရေးယူရမည်။

၃၆။ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် အခြားသဘာဝဘေးအန္တရာယ် တစ်ခုခုဖြစ်ပေါ်နိုင်ရန် အကြောင်းရှိသည့်အခါ အဆိုပါဘေးအန္တရာယ် နှင့်ပတ်သက်၍ လျော့နည်းသက်သာစေသည့် အစီအမံများကို ကြိုတင်ဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၇။ ဤဥပဒေအရ စွမ်းစွမ်းတမံ ဆောင်ရွက်သူများအား နိုင်ငံတော်မှ ချီးမြှင့်သော ဘွဲ့ထူး၊ ဂုဏ်ထူးများရရှိရန် ထောက်ခံ တင်ပြရမည်။

၃၈။ ဤဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားသော အရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင် များ၊ စေတနာ့ဝန်ထမ်းများ၏ လူမှုရေးစွမ်းရည်မှတ်တမ်းအရ ထိုက်သင့်သောမှတ်တမ်း၊ ဘွဲ့ထူး၊ ဂုဏ်ထူး၊ ဆုလာဘ်များရရှိရန် ထောက်ခံတင်ပြရမည်။

၃၉။ အသက်(၁၆)နှစ်အရွယ်မှစတင်၍ ကျား/မ မရွေး မီးသတ်လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်လုပ်အားပေးနိုင်ရန် လူမှုရေးအသိ မှတ်တမ်းထားရှိ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၄၀။ လူမှုရေးမှတ်တမ်းအရ လိုအပ်သလို ချီးမြှင့်ရန် ဆောင်ရွက် ရမည်။

၄၁။ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို အကောင်အထည် ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် -

(က) အစိုးရအဖွဲ့ဝင် သက်ဆိုင်ရာဝန်ကြီးသည် နည်းဥပဒေ၊ စည်းမျဉ်းနှင့်စည်းကမ်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။

(ခ) ပြည်နယ်ဦးစီးဌာနမှူးသည် လိုအပ်သော အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်နှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။

၄၂။ ဤဥပဒေ အာဏာမသက်ရောက်မီ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ထုတ်ပြန်ခဲ့သော လုပ်ထုံးလုပ်နည်း၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်နှင့် ညွှန်ကြားချက်များသည် ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်သရွေ့ အတည်ဖြစ်သည်။

၄၃။ ကော်မတီနှင့် သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်အဆင့်ဦးစီးဌာနများ
သည် လိုအပ်သော အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ
ကို ထုတ်ပြန်ခွင့်ရှိသည်။

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ
ကျွန်ုပ် လက်မှတ်ရေးထိုးသည်။

(ပုံ) စပ်အောင်မြတ်
ဝန်ကြီးချုပ်
ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့

